
گزارش

 »حسین گاردی« در فرهنگسرای
 عطار نیشابوری رونمایی می شود

همزمان با گرامیداشــت ایام پیروزی شــکوهمند 
انقاب اســامی، آیین رونمایی از کتاب »حسین 
گاردی« نوشــته محمدهــادی زرگــری با حضور 
محمدهادی زرگری نویسنده، حسین صادقی راوی 
کتاب، دکتر امیر اســماعیلی کارشــناس کتاب و 
جمعی از خانواده معظم شهدا و جانبازان  روز سه 
شــنبه بیست و ســوم  بهمن ماه ساعت پانزده در 

فرهنگسرای عطار نیشابوری برگزار می گردد.
فرهنگسرای عطار نیشابوری همزمان با گرامیداشت 
ایــام پیروزی شــکوهمند انقاب اســامی؛ آیین 
رونمایــی از کتــاب " حســین گاردی " نوشــته 
محمدهادی زرگری را با مشارکت انتشارات روایت 
فتح برگزار می کند. در این برنامه که روز سه شنبه 
بیست و ســوم  بهمن ماه ساعت پانزده و با حضور 
محمدهادی زرگری نویسنده، حسین صادقی راوی 
کتاب، دکتر امیر اسماعیلی کارشناس کتاب و جمعی 
از خانواده معظم شــهدا و جانبازان در فرهنگسرای 
عطار نیشــابوری برگزار میشود، شعرخوانی، تکریم 
از خانواده شــهدا و  ســخنرانی انجام خواهد شد. 
شــخصیت اصلی این کتاب پس از پیروزی انقاب 
اســامی وارد کمیته شــده و پس از تشکیل سپاه 
نیز به عضویت این نهاد در می آید. اما چندروز پس 
از شروع رسمی جنگ تحمیلی به اسارت نیروهای 
دشــمن در می آید و... حســین صادقی زمان وقوع 
فاجعه منا به عنوان یکی از خادمان حجاج ایرانی در 
منطقه حضور داشته و روایت گر ماجراهایی است که 
کمتر شنیده شده اند. »حسین گاردی« را این روزها 
بــا نام آزاده جانباز حســین صادقی می شناســند. 
عاقه مندان برای شــرکت در این برنامه می توانند 
به نشــانی تهران، میدان بریانک، خیابان شــهید 
دعوتــی، خیابان محمدامیر قلی  مراجعه کرده و یا 
برای کسب اطاعات بیشتر  با شماره 55716776 

تماس بگیرند.

روایتی از عملیات خلبانان جنگنده 
فانتوم نیروی هوایی

دومین ســری از مستند »نبردهای فانتوم ۲« روی 
آنتن شبکه سه سیما می رود.

به گزارش روابط عمومی مســتند، همزمان با دهه 
مبارک فجر و در آســتانه ســالروز نیــروی هوایی 
و بیعــت همافران با امــام خمینی )ره( مســتند 
»نبردهــای فانتوم ۲« بــه تهیه کنندگی مصطفی 
شوقی و کارگردانی سالار بی باک از شبکه سه سیما 
پخش می شود. این مستند شرح نبردها و عملیات 
خلبانــان جنگنده اف -۴ یا فانتــوم نیروی هوایی 
ارتش در جنگ هشت ساله با عراق است. »نبردهای 
فانتوم ۲« با نگاه تحلیلی به تاریخ نبردهای هوایی، 
از اولین ماموریت خلبانان فانتوم در ۳1 شهریور تا 
آخرین ماموریــت آنان قبل از پذیرش آتش بس را 
روایت می کند.»نبردهای فانتوم ۲« تولید شــده در 
خانه مستند و محصول سازمان هنری رسانه ای اوج 
است که چهارشنبه 17 بهمن حوالی ساعت 1۸:۳۰ 

از شبکه سه سیما پخش می شود.

 »معبد زیرزمینی«
روایتی از جنگ در اعماق زمین

کتــاب »معبــد زیرزمینــی« بــه قلــم معصومه 
میرابوطالبی که اخیرا از تقریظ مقام معظم رهبری 
بر این کتاب رونمایی شــد، رمانی اســت که قصه 
شــخصیتی را روایــت می کند کــه توانایی اش در 
حفر تونل ها و ســازه های زیرزمینــی در عملیات 

فتح المبین تاثیر مهمی داشته است.
صفحات خوانده نشــده و قصه های نگارش نشــده 
زیــادی از تاریخ دفــاع مقدس ما وجــود دارند اما 
بعضا مرتکب این اشتباه می شویم که مدام به تکرار 
مکررات می پردازیم و از کشف اتفاقات تازه و ورود به 
آن ها می ترسیم.معصومه میرابوطالبی از نویسندگانی 
اســت که این ترس را کنار زده و جسارت به خرج 
داده تا از اتفاقــی بگوید که در عملیات فتح المبین 
تاثیــر زیادی داشــته اســت. او در کتــاب »معبد 
زیرزمینــی« بــه نقش آفرینی یکــی از مقنّی های 
یزدی شهید »غامحســین رعیت رکن آبادی« در 
عملیات فتح المبین پرداخته است که توانایی او در 
حفر تونل ها و سازه های زیرزمینی، سهم مهمی در 
پیشــبرد این عملیات داشت. چندی پیش هم زمان 
با هجدهمین پاسداشت ادبیات جهاد و مقاومت، از 
تقریظ حضرت آیت الله   خامنــه ای بر کتاب »معبد 
زیر زمینی«، در روســتای رکن آباد میبد استان یزد، 
رونمایی شد.این نویســنده در گفت وگو با خبرنگار 
فــارس  عنوان کرد که شــکل گیری ایــن کتاب از 
کنگره شهدای استان قم کلید خورد و پس از آن کار 
تحقیقات و مصاحبه ها با ســرتیپ دوم احمد آرام و 
مقنی هایی که در این اتفاق حضور داشتند، آغاز شد.

اخبــــار

از  غربـی  از جنـوب  شـمال 
اسـت  کارهایـی  دسـت  آن 
صـورت  بـه  می توانـد  کـه 
همزمـان، هـم شـما را وادار 
در  هـم  کنـد  تحسـین  بـه 
را  شـما  فیلـم  از  مقاطعـی 
نسـبت بـه آینده اثر دلسـرد 
کنـد. »شـمال از جنـوب غربـی« بـه کارگردانـی حمیـد 
سـوم  سـانس  در  و  جشـنواره  چهـارم  روز  در  زرگرنـژاد 
روی پـرده رفـت و بـا توجـه بـه تعـدد چهره هـای آشـنا و 
سـلبریتی ها در ایـن فیلـم، کاخ جشـنواره تقریبـا مملـو از 
تماشـاگرانی بـود کـه منتظـر بودنـد نتیجـه زحمـات یک 
گـروه دویسـت نفـره را برای سـاخت یک اثـر تاریخ معاصر 

کشـور تماشـا کننـد. 
از  زیـادی  حجـم  بـا  فیلـم،  ابتدایـی  چهـارم  یـک  در 
شـخصیت ها مواجـه می شـویم کـه بـه سـرعت و بـدون 
مقدمه چینی مناسـب وارد داسـتان می شـوند و از مسـائل 
بـرای مخاطـب  کـه  و درگیری هایـی صحبـت می کننـد 
نامفهـوم و ناشـناخته اسـت. ایـن موضـوع در ابتـدا باعـث 
و  داسـتان  بـا  درسـتی  بـه  نتوانـد  تماشـاگر  می شـود 
شـخصیت ها ارتبـاط برقـرار کنـد. هرچند فیلم سـاز تاش 
کـرد بـا ارائـه یـک متـن توضیحـی در ابتـدای فیلـم، این 
گنگـی را کاهـش دهـد، اما ایـن راه حـل به تنهایـی کافی 
نیسـت. تعـدد سـکانس های سـریع و پـی در پـی، همـراه 
بـا حضـور بیـش از حـد شـخصیت های کلیـدی، باعـث 
می شـود مخاطـب نتوانـد آن ارتبـاط عمیـق و لازم را بـا 
داسـتان برقـرار کنـد و در نتیجـه، از درک کامـل روایـت 
بازمی مانـد. ایـن معضـل بـرای یـک چهـارم ابتدایـی اثـر 
اسـت و کـم کـم روایـت آن سـر و شـکل واقعـی خـود را 
پیـدا می کنـد و مخاطـب تـازه در دقایـق پانزده تا بیسـت 
متوجـه می شـود کـه داسـتان و روایـت فیلـم از چـه قـرار 
اسـت، البتـه بایـد ایـن موضـوع را در نظر بگیریـم که این 
گنگـی فیلمنامـه تـا حـد بسـیار زیادی بـا فیلمبـرداری و 
تکنیک های تصویربرداری خوب و کار شـده، مسـتتر شـده 

و مخاطـب بـه کسـالت نمـی افتـد.
زرگـر نـژاد در قامـت کارگردان در جشـنواره چهـل و یکم 
فیلـم »شـماره 1۰« را بـه جشـنواره آورده بـود و از قضـا 
بـود  نامـه دچـار ضعف هـای مشـهودی  فیلـم  اینکـه  بـا 
ولـی بـا روایـت داسـتانی نـو از زمـان جنگ هشـت سـاله 
و اسـارت رزمنـدگان ایرانـی توانسـته بـود تـا حـد زیادی 
مخاطبـان خـود را راضـی نگـه دارد. زرگرنژاد از آن دسـت 
کارگردانهایـی اسـت کـه سـعی می کند لبـه تیـغ راه برود 
و بـا ترسـیم داسـتانی نـو از یـک روایت تکـراری، مخاطب 
را بـا بعُـد تـازه ای از اتفاقات تکراری آشـنا کنـد به همین 
دلیل اسـت که هم در فیلم شـماره 1۰ و هم در شـمال از 
جنـوب غربـی بـا وجود کـم و کاسـتی در متن فیلـم نامه، 
شـاهد فُرمـی قـوی در آثـار او هسـتیم کـه می تواند ذهن 

بیننـده را بـه خـود درگیـر کند.
شـمال از جنـوب غربـی سـومین اثـر در راسـتای حملـه 
و  صیـاد  بـود.  ایـران  بـه  انقـاب  اوایـل  در  گروهک هـا 
داسـتان حملـه کوملـه و دموکـرات بـه شـهرهای غربـی 
کشـور، بـازی خونـی و قائلـه سـربداران و حـالا شـمال از 
جنـوب غربـی و داسـتان خرابکاری های منافقین در سـال 
1۳61 در شـهرهای شـمالی کشـور، کـه الحـق و الانصاف 
فیلـم زرگرنـژاد چـه از لحـاظ روایـت و محتـوا و چـه از 
لحـاظ فُرمـی یک سـر و گـردن از دو فیلم دیگـر بالاتر بود 
و می توانسـتیم بـه راحتـی ایـن رضایـت از اثر را در سـالن 

کاخ جشـنواره مشـاهده کنیـم.
تجربـه ی مستندسـازی زرگرنـژاد بـه وضـوح در ایـن فیلم 

نیـز تأثیرگـذار اسـت و او توانسـته اسـت در کنـار روایـت 
داسـتانی، عناصـر مسـتندگونه ای را بـه تصویـر بکشـد که 
بـه بازسـازی دقیـق و باورپذیـر آن دوران کمـک می کنند. 
»شـمال از جنـوب غربـی« تـاش می کنـد تـا جنبه هایی 
تـازه و کمتر دیده  شـده از واقعیت هـای جنگ را به نمایش 
بگـذارد و نشـان دهـد کـه دفـاع هشت سـاله ی ایـران تنها 
محـدود بـه میدان هـای نبـرد نبـود، بلکـه در خیابان هـا، 
جاده هـا و شـهرهایی کـه کمتر مـورد توجه قـرار گرفته اند 
نیـز جریـان داشـت. ایـن فیلـم بـه فعالیت هـای نفـوذی و 
خرابکارانـه ی دشـمن در داخـل کشـور در طـول جنـگ 
می پـردازد و بـه مـا یـادآوری می کند کـه دشـمن تنها در 
جنـوب و غرب حضور نداشـت، بلکه ردپـای آن را می توان 

در شـهرها و میـان مـردم عـادی نیـز یافت.
نـگاه زرگرنـژاد بـه مقولـه ی جنـگ، نگاهـی نـو و متفاوت 
اسـت. اگـر در سـال های جنـگ و پـس از آن، بسـیاری 
از کارگردانـان دوربین هـای خـود را مسـتقیماً بـه سـوی 
میدان هـای نبـرد می گرفتنـد تـا رشـادت های رزمنـدگان 
را ثبـت کننـد، در سـال های اخیـر شـاهد هسـتیم کـه 
ایـن  از  ابعـاد دیگـری  بـه  کارگردانانـی ماننـد زرگرنـژاد 
رویـداد عظیـم پرداخته انـد. آن هـا بـه زندگـی بازماندگان 
همچنیـن  و  جنـگ  پایـان  از  پـس  سـربازان  جنـگ، 
عملیات هـای جاسوسـی، خرابـکاری و جنـگ اطاعاتـی 
توجـه نشـان داده انـد. زرگرنـژاد در ایـن فیلـم سـوژه ای را 
بـه تصویـر کشـیده کـه پیـش از ایـن در سـینمای ایـران 

نمونـه ای مشـابه آن دیـده نشـده اسـت.
اگـر بخواهیـم در کنـار نگاهـی گـذرا بـه فُـرم و محتـوا، 
بازیگـران را هـم آنالیـز کنیـم بایـد اضافه کرد کـه ترکیب 
بازیگـران شـمال از جنـوب غربـی ترکیـب آشـنایی اسـت 
کـه مخاطـب آن را دوسـت دارد. نکته مهمی کـه زرگرنژاد 
در ایـن اثـر بـه آن پرداخته و آن را در نظـر گرفته، انتخاب 
بازیگرهـای حرفـه ای حتـی بـرای نقـوش فرعی اسـت به 
نحـوی کـه حتـی هومـن حـاج عبداللهی کـه تا بحـال در 
چنیـن نقشـی حضـور نداشـته، عملکـرد خوبـی در میـان 
بازیگرهـای دیگـر همچـون مصطفـی زمانـی و امیـر آقایی 
از خـود نشـان میدهـد. زمانـی کـه در آثار تاریخـی زیادی 

بـه ایفـای نقـش پرداختـه ایـن بـار برخـاف یکـی دو کار 
آخـر خـود به خوبـی بر نقش سـوار شـده و بـا گریمی که 
بـه صـورت دارد بـه راحتـی می توانـد انتقال احساسـات را 
بـه مخاطـب انجـام دهـد. امیـر آقایی کـه همیشـه عادت 
داشـتیم در چند سـال اخیر او را در نقش دکتر و مهندس 
ببینیـم ایـن بـار رخـتِ منافـقِ بریـده از سـازمان را بر تن 
کـرده و در کـوه و کمـر و جنگل و رودخانـه به ایفای نقش 
می پـردازد کـه درسـت و به انـدازه بود و تحـت تاثیر نقش 
بـه اصطـاح از رُل خـارج نشـد و نمایـش خوبـی را مقابل 

دوربیـن زرگرنـژاد ایفـا کرد.
چنـد سـال اخیـر سـینمای ایـران آن هـم در ژانـر دفـاع 
مقـدس نتوانسـته بود کـه عاقمندان به این ژانـر را راضی 
نگـه دارد ولـی شـمال از جنـوب غربی با برخی کاسـتی ها 
در محتـوا و متـن کـه کمـی سراسـیمه بـود در برخـی 
مقاطـع، ترکیبـی از اکشـن، سیاسـت و فضـای اطاعاتی-
امنیتـی را بـه تصویـر کشـید کـه تصویـری نـو از مواجهه 

خودی هـا بـا منافقیـن ارائـه داد. 
نکتـه ای کـه شـاید می شـد کمـی بیشـتر و ریزتـر بـه آن 
پرداخـت میـزان تعلیـق فیلـم نامه بـود. یک یـا دو اتفاقی 
کـه می شـد از آن بـه عنـوان تعلیـق و نقطـه عطـف اثـر 
اسـتفاده کـرد خیلـی زود بـرای مخاطـب لـو رفـت. نقش 
هومـن حاجـی عبداللهـی و همچنیـن نـوع فعالیـت بهناز 
جعفـری میتوانسـت تـا نیمـه انتهایـی فیلم مخفـی بماند 
ولـی حـالا بـه هـر دلیلـی در دو سـوم ابتدایی بـرای مردم 

رو شـد کـه البتـه بـه بدنـه کار صدمـه ای نزد.
»شـمال از جنـوب غربی« در کلیت کار اثـری قابل احترام 
و پـر کشـش اسـت و فُـرم بسـیار قابـل قبولـی دارد. ایـن 
فیلـم بـا توجـه بـه ژانـر و نـوع ترکیـب بازیگـران می تواند 

در اکـران عمومـی روزهـای خوبـی را پشـت سـر بگذارد.

چشم بادومی
»چشـم بادومـی« بـه کارگردانـی ابراهیـم امینـی کـه در 
سـانس آخـر بـرج میـاد بـرای اهالـی رسـانه و منتقـدان 
بـه اکـران درآمـد از آن دسـت آثـاری بـود کـه بسـیاری 
کـه  فیلمـی  بودنـد.  اکرانـش  منتظـر  سـینما  اهالـی  از 

داشـت!  نویسـندگی  در  آن سـبقه درخشـان  کارگـردان 
ابراهیـم امینـی که تـا قبل از سـاخت این اثر نویسـندگی 
آثـاری همچـون لاتـاری، درخـت گـردو، رد خون، دسـته 
دختـران ، مـرد بازنـده ، موقعیت مهدی را برعهده داشـت 
ایـن بـار در قامـت کارگـردان بـه جشـنواره چهل و سـوم 
پـا گذاشـته و فیلـم خـودش یعنی چشـم بادومی بـا بازی 
سـاره بیـات و مهدی هاشـمی را بـه بخـش مسـابقه ایـن 

دوره ارسـال کـرده اسـت.
چشـم بادومـی در نـگاه اول و در کلیـت کار، داسـتان و 
روایـت مواجهـه بـا نسـل زد اسـت. نسـلی کـه به سـختی 
از والدیـن خـود حـرف شـنوی دارنـد، دنبـال عایـق خود 
می رونـد حتـی به اشـتباه و به شـدت در تصمیمـات خود 
ثابـت قـدم هسـتند تا جایـی که تصمیـم خود را بـر دیگر 
تصمیمـات ارجـح می داننـد و ادعا دارند کسـی که مخالف 
آن تصمیـم بـا آنهـا سـخن بگوید و قصد داشـته باشـد که 
آنهـا را از مسـیر بـازدارد، قطعـا در اشـتباه اسـت حتی اگر 

مـادر یـا پدر او باشـند!
ابراهیم امینی روی سـوژه خوبی دسـت گذاشـته، داسـتان 
و  پـاپ«  »کـی  موسـیقی  بـه  نوجـوان  دختـری  عاقـه 
خواننـده ایـن گـروه که عشـق بـی حـد و حصر او بیشـتر 
شـبیه بـه جنون اسـت. امـا باید در نظر داشـته باشـیم که 
همیشـه سـوژه خوب به یک اثر کامل و دوسـت داشـتنی 
تبدیـل نمـی شـود! چـه بسـا سـوژه های بکری کـه با یک 
پرداخـت ضعیـف و دور از انتظـار نـه تنها حیف شـد بلکه 
بـرای دیگران نیز غیرقابل دسترسـی و سـاخت تلقی شـد.
چشـم بادومی در روایت به شـدت سـطحی نگـر و ابتدایی 
اسـت. از آنجـا که تهیـه کنندگی این اثـر را کانون پرورش 
فکـری کـودکان و نوجوانـان بـر عهـده داشـته شـاید ایـن 
برداشـت بـه وجود آمـده که قرار اسـت مخاطبـان این اثر 

نیز از همین قشـر باشـند! 
و  خـوب  نامه هـای  فیلـم  اینکـه  بـه  توجـه  بـا  امینـی 
مانـدگاری را بـه رشـته تحریـر درآورده انتظـار می رفـت 
کـه بتوانـد با یـک پرداخـت مناسـب و قابل درک، ریشـه 
ای تـر بـه ایـن موضـوع نـگاه کند و آنقـدر رو بـازی نکند 
کـه مخاطـب بـه راحتـی فیلـم را پس بزنـد. فیلـم امینی 
از هیـچ پیچیدگـی خاصـی برخـوردار نیسـت و روایـت 
آن بـه شـدت بچگانـه اسـت هرچنـد کـه سـوژه ای کـه 
انتخـاب کـرده بسـیار ملتهـب و اقتضـای روز اسـت ولـی 
بـا پرداختـی ضعیـف و دور از انتظار، چشـم بادومـی را از 

چشـم انداختـه اسـت.
ایرادهـای  محتوایـی  لحـاظ  از  تنهـا  نـه  بادومـی  چشـم 
فراوانـی دارد بلکـه از لحـاظ فُرمـی نیـز پـر از مشـکل و 
بـاگ بـه مخاطبـان ارائه شـده اسـت. بازی ها بـه دل نمی 
نشـیند، نقـش اول فیلـم بـا توجـه به سـن کمی کـه دارد 
سـعی می کنـد کـه بـرای نزدیـک شـدن بـه نقـش تاش 
کنـد ولـی متاسـفانه در اکثـر پان هـا اگزجـره اکـت دارد 
و همیـن مسـاله چـون به شـدت مقابل چشـم اسـت برای 
مخاطـب زننـده می شـود و بـا بیننـده کاری می کنـد کـه 
چشـم بادومـی را دوسـت نداشـته باشـد. علی رغـم اینکه 
بازیگـران خوبـی همچـون سـاره بیـات و مهدی هاشـمی و 
حتـی علـی باقـری در ایـن اثـر بـه ایفـای نقـش پرداخته 
انـد و انتظـار می رفـت بتواننـد در کنـار بازیگـر نقـش اول 
مکمل هـای خوبـی باشـند، فیلـم نامـه ضعیـف آنهـا را نیز 
بـه حاشـیه بـرده و نتوانسـته آن طـور کـه باید و شـاید از 

ظرفیت هـای آنهـا اسـتفاده کنـد.
در کل چشـم بادومـی در حـد و اندازه های جشـنواره فیلم 
فجـر نبـود و ظاهـرا هیـات انتخاب تنهـا با تکیه بر سـابقه 
امینـی در فیلـم نامه نویسـی فیلـم او را به بخش سـودای 

سـیمرغ راه داده است!
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نشست خبری هفدهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر سه شنبه، 16 بهمن ماه، 
با حضور بهرام کلهرنیا )دبیرکل جشنواره(، امیر راد )دبیر هنری( و جعفر واحدی 

)دبیر اجرایی( در موزه هنرهای معاصر تهران برگزار شد.
به گزارش ایســنا، بهرام کلهرنیا در ابتدای این نشســت در سخنانی مطرح کرد: 
این جشــنواره به لحاظ ساختاری، شــیوه عملی و نوع تفکر تفاوت های آشکاری 
را با دوره های قبلی دارد که باعث می شــود، بتوانیم مدعی شویم که کار جدیدی 
کرده ایم. این تحول و تغییر ناشــی از نگاه نویی اســت که در جامعه شکل گرفته 
ولی نفی کننده نگاه جشــنواره های قبلی نیست. در دوره های قبلی دوستان بسیار 

زحمت کشیدند ولی این در دوره هدف ها عوض شده است.
او ادامه داد: با رای و نظر شــورای سیاســت گذاری نخســتین ایــده این بود که 
جشــنواره را از تمرکز در یک نگاه و مکان خاص تغییر دهیم. با توجه به شــرایط 
اجتماعی و چشم انداز کنونی و پیشینه جمعیتی کشور، جوان گرایی را مورد توجه 
قرار دادیم؛ چراکه سرنوشت مملکت در دست جوانان است و آنها باید حضور یابند. 
همین امر باعث شد تولید محتوای فراخوان را ایجاد و ایده جایزه بگیری را حذف 
کنیم! مسئله مبارزه و رقابت برای پیروز شدن معمولا به سیستم های نظامی تعلق 
داشته و ایده خوبی مثا در بین ورزشکاران است. هنرمند نمی تواند در کشمکش 
با دیگری قرار بگیــرد، این امر جایی معنا پیدا می کند که خرید و فروش جریان 
دارد، مثا در صنایــع هنری که قصد فروش دارند، معنی دارد. اما در این رویداد 

صلح، هم گویی و هم اندیشی را می خواهیم رواج دهیم.
کلهرنیا تصریح کرد: این جشنواره مثلث فرضی مردم، هنرمند و مدیران نظام های 
سیاســت گذار و برنامه ریز اجرایی را تجسم کرده است که باید در کنار هم باشند. 
ما باید به میان مردم برویم و به مهربانی نیاز داریم. ما باید جشن را به میان مردم 
ببریم؛ بنابراین افق و چشــم انداز را این گونه دیدیم تا هر جا که می توانیم جشن 
را میان مردم ببریم و معنای اجتماعی مردمی را توســعه دهیم. ما می کوشــیم 
جوانی، تجربه گرایی و کوشــش برای پیاده کردن خاقیت های نو را در جشنواره 
پیاده کنیم. این ایده ســبب می شود که مفاهیم هنر فاخر کمتر در جشنواره بروز 
کند ولی این ضعف جشــنواره نیســت؛ چون می کوشیم که استعدادهای جوان و 
پرقابلیت را معرفی کنیم و بالا ببریم و موقعیت پشتیبانی و تحقق آرزوهای خود 
را فراهم کنیم. در این جشــنواره اســتعدادیابی می کنیم و پشتیبانی برای بیان 
ایده و نظرات را خواهیم داشــت؛ درحقیقت جشــنی پر از رفعت، ایثار و مهربانی 

را خواهیم داشت.
او در توضیح بیشــتر درباره علت رقابتی نبودن این دوره گفت: احساس می کنم 
بیش از 1۰۰۰ ســال کار معلمی کردم و آخر ترم همه از من نمره می خواستند و 
گویی که صرفا نمره گرفتن کافی اســت. من از این روند خسته شدم و فکر کردم 
که بهتر اســت سنجه های دیگری را باید برای ارزیابی در نظر بگیریم؛ به هر حال 

مسابقات در ایران به گونه ای است که گویا می خواهند برای برنده شدن گردن هم 
را بشــکنند. مسئله محدودیت زمان نبوده است بلکه فشاری بوده که بر گردن ما 

بوده است. ما در انجام کار در کوتاه ترین زمان ممکن رکورد زدیم.
او ادامه داد: تا اینجای کار، جشــنواره کار و زندگی شخصی من را متاشی کرده 
است. من حق دارم که درباره حقوق شخصی خودم گفت و گو کنم اما با این حال 
با حضور در این رویداد متوجه شــدم که فرصتی داریم تا متفاوت فکر کنیم و به 
عنوان نمایندگان مردم از آرزوهای آنها حرف بزنیم. وقتی از اســتعدادیابی حرف 
می زنیم؛ یعنی زمینه آن فراهم باشد. دانش آموزان و دانشجویان که فارغ التحصیل 
می شــوند، در جامعه رها می شوند ولی جشنواره می تواند به کمک آنها برود. حال 
امیدوارم بتوانیم برای نخســتین بار آکادمی جشنواره فجر را تشکیل دهیم. این 
حرف بار مسئولیت بالایی دارد ولی اگر ممکن شود، آکادمی کل سال بیدار خواهد 

بود و استعدادهای جوان را رصد خواهد کرد.
دبیر جشــنواره در بخش دیگری از سخنانش اظهار کرد: جشنواره تجسمی فجر 
نسبت به ســایر بخش ها تهی دست است. روز اول گفتم به شرطی این مسئولیت 
را می پذیرم که تشــکل ها و انجمن ها کنار جشــنواره باشــند؛ چون معتقدم آنها 
هســتند که به مسائل جشنواره آگاه هستند. همان ابتدا فهمیدم که آنها رنجشی 
به جشنواره تجسمی دارد و در سال های گذشته نگاه حکومتی به آن شکل گرفته 
اســت؛ زیرا به این فکر نکردند که جریان اقتصادی با حضور هنرمندان سرشناس 
در جشــنواره فجر می تواند شــکل بگیرد. در این دوره کوشیدیم برای این امر راه 

حل بیابیم.
وی افزود: طبیعی اســت که توان ما محدود است و گروهی پذیرفتند، گروهی به 
من اعتراض کردند و گروهی نپذیرفتند. اینجا فرصتی است برای گفت وگو و همه 
حق دارند اعتراض و حرف خود را بیان کنند. جشــنواره تجســمی فجر مثل یک 
بچه ناخواســته است و در بین هنرمندان جا نیفتاده است. ما می کوشیم که کاخ 
هنرهای تجسمی شــکل بگیرد. ما از آقای صالحی و دکتر پزشکیان می خواهیم 
که زمینی به نام جشــن فجر برای حضور انجمن ها و تشکل ها پیش بینی شود و 
در اختیار مجموعه قرار بگیرد. طبیعی است که آنجا آن مرکز آکادمی خواهد شد 
که عرض کردم. ما آنقدر پرســش داریم و پاســخ نداده شده که نمی توانید تصور 
کنید. من یک نفر هســتم و نماینده کسی نیستم. افراد زیادی هستند که حرفی 

برای گفتن دارند و خودشــان باید فرصت بروز داشــته باشند و برای دگرگونی و 
پیشرفت پرسش کنند.

کلهرنیا همچنین گفت: ما برای ارزش گذاری انسان داوری انجام نمی دهیم. همه 
عزیزانی که در فجر شــرکت می کنند، حقوق برابر دارند. ما همه معلم هستیم و 
می کوشیم آثار را به لحاظ کیفیت بررسی کنیم نه به این لحاظ که چه کسی برتر 
اســت. در این دوره تاش کردیم آثاری روی دیوار بروند که کیفیت لازم را دارند. 
با همان معیارهای دوره پیش می اندیشــیم و معیارهای جدید پیش بینی نکردیم. 
می کوشیم انسان مدار و شریف به جشنواره نگاه کنیم. نمی کوشیم هنرمندان را در 
مقابل هم قرار دهیم. من به برابری عدالت و شرف اعتقاد دارم. دوستان دوره های 
قبل بفرمایند بر چه اساســی برگزیدگان را انتخــاب کردند؟ پروتکل های دقیقی 
برای ســنجش نداشــته و به دانایی و توان افراد متوسل می شدند. کار هنری کار 

لابراتواری نیست که براساس ترازو ارزیابی کنیم.
در ادامه این نشســت، جعفر واحدی )دبیر اجرایی جشنواره( در سخنانی مطرح 
کرد: یکی از دغدغه های اصلی ما محل برگزاری جشنواره است و اصولاً بحث پول 
مســئله دوم ما بوده است . نگارخانه ای که زیر نظر وزارت فرهنگ باشد، نداریم و 
در این زمینه مشــکل وجود دارد. این موضوع هر سال برای ما مشکل ساز است و 
باعث می شــود زمان ما اتاف و هزینه زیادی از ما کسر شود. این موضوع امسال 
هم خیلی برای ما چالش داشــته اســت و رایزنی هایی برای تبلیغات و اختصاص 

دادن مکان هایی با زیباسازی صورت گرفته است.
او ادامه داد: 17 میلیارد بودجه داشــتیم و تا 75 درصد آن محقق شده است ولی 
هدف گذاری ما رقم بیشتری است و تا محقق نشود نمی توانیم همه کارها را تمام 
و کمال انجام دهیم؛ بودجه ایده آل ما برای برگزاری جشنواره ۳۰ تا ۳5 میلیارد 

تومان است.
امیر راد )دبیر هنری جشــنواره( نیز در بخش دیگری از این نشست اظهار کرد: با 
در نظر گرفتن و توجه ویژه به گسترش و ملی بودن جشنواره زنگ آغاز جشنواره 
در بخش »ســرزمین من« یکشنبه در شیراز خواهد زده شد. بعد از آن ۲6 بهمن 
افتتاح رسمی جشنواره را در مجموعه فرهنگی آسمان در بخش درخت زرین که 
مربوط به کیوریتوری اســت را خواهیم داشت. ۲۹ بهمن ماه نیز در فرهنگسرای 
نیاوران بخش یادداشت های یک دوربین که عکس های انقاب ایران است، افتتاح 

می شود. 
او ادامه داد: ســوم اســفندماه نیز در موزه گرافیک بخش جشــن ها که مجموعه 
پوســترهایی با موضوع جشن را شامل می شــود، افتتاح خواهد شد. 7 اسفند در 
موزه نگارستان بخش هنر فاخر مالی و 1۰ اسفند آیین اختتامیه جشنواره خواهیم 

داشت.
در انتها نیز از پوستر هفدهمین جشنواره تجسمی فجر رونمایی شد.

نشست خبری هفدهمین جشنواره تجسمی فجر:
 کلهرنیا: ایده »جایزه بگیری« را 

حذف کردیم! 

منتــقد
علی کلانتری


